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Agenda  

5  
1 Opening en mededelingen  
2 Vaststellen van de agenda 
 
3 B-agenda Landbouw, Visserij, Dierenwelzijn, Faunabeheer, PPLG en Cultureel 

10  Erfgoed (gedeputeerde Beemsterboer)  
3a. Provinciaal Programma Landelijk Gebied (PPLG) maandelijks op de agenda 
3.a.1 PPLG: Twee brieven van het ministerie van LNV en de minister van Natuur en 
 Stikstof aan de Tweede Kamer over PPLG (B-agenda commissie. Landelijk Gebied 23-11-
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2023) 
15 4 B-agenda Natuur, Landschap, Water en Bodem (gedeputeerde Kocken) 

4.a Natuur: Agenderingsverzoek C naar B Vaststelling vier Natura 2000 
 beheerplannen Laag-Holland (B-agenda Commissie Landelijk Gebied 23-11-2023) 
4.b Water: Afdoening motie 2023-47 rechten Waddenzee (B-agenda commissie. Landelijk 

Gebied 23-11-2023) 
20 4.c Water: Afdoening motie 2023-49 impuls Waddengebied (B-agenda commissie. 

 Landelijk Gebied 23-11-2023)  
4.d Water: Afdoening motie 267-2022 Inzicht in effectieve instrumenten 
 waterkwaliteit (B-agenda commissie. Landelijk Gebied 23-11-2023) 
 

25 5 Rondvraag gedeputeerde Kocken 
6 Sluiting  
  
 
0. Heropening 

30 De voorzitter heropent de commissievergadering om 13.15 uur en heet alle aanwezigen van 
harte welkom. Tijdens de technische briefing zullen de netcongestie en het beleid van de e-infra 
worden toegelicht. Hij geeft het woord aan de heer Tennensohn namens TenneT. Vervolgens zal 
spreken mevrouw Van der Halen namens Liander. Na de presentatie is er ruimte voor vragen. 
Vervolgens zullen mevrouw Van der Heijden en mevrouw Van der Ven een presentatie houden 

35 over de rol van de provincie op het gebied van energie. 
 
0. Technische briefing 
De heer Tennensohn licht voorafgaand aan de presentatie over netcongestie en de rol die 
netbeheerders daarin spelen kort toe hoe de presentatie in elkaar zal steken. Hij toont vervolgens 

40 een versimpelde weergave van de opbouw van het elektriciteitsnet. Op dit elektriciteitsnet zijn er 
twee netbeheerders actief: Liander voor het laag- en middenspanningsnet en TenneT voor het 
hoogspanningsnet. Het hoogspanningsnet heeft een hoogspanningsniveau van 380.000 volt en 
150.000 volt. Liander beheert de spanningsnetten onder de 150.000 volt. Het net is echter één 
geheel; laag- en hoogspanning kunnen niet los van elkaar worden gezien. Productie is 

45 aangesloten op de hoogspanning van 380.000 volt, en stapsgewijs wordt de spanning afgebouwd 
tot een huishoudelijk niveau. Een voorbeeld van een grote afnemer met aansluiting van 100 
megawatt of groter is Tata Steel, klant bij TenneT. Afnemers met een kleiner vermogen tot en 
met huishoudens worden op het net van Liander aangesloten.  
 

50 De heer Tennensohn wijdt uit over netcongestie. Elektriciteit wordt opgewekt, getransporteerd en 
ergens anders verbruikt, met uitzondering van zonnepanelen. Voor de transportatie van 
elektriciteit is het elektriciteitsnet nodig. Er is sprake van netcongestie wanneer de vraag naar 
transportcapaciteit structureel groter is dan de maximale capaciteit die het net heeft. Hij toont 
een voorbeeld van netcongestie waarin duidelijk wordt dat er op een dag momenten zijn waarop 

55 overbelasting plaatsvindt, waarbij de pieken met name in de ochtend en de avond optreden. De 
metafoor van het wegennet wordt vaak gebruikt om netcongestie te omschrijven, maar er is een 
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belangrijk verschil tussen het wegennet en het elektriciteitsnet. Voor het elektriciteitsnet geldt 
namelijk dat te grote overbelastingen kunnen leiden tot permanente schade, terwijl files 
uiteindelijk altijd doorstromen. En dit heeft uiteindelijk gevolgen voor de leveringszekerheid. De 

60 netbeheerders hebben een aantal juridische instrumenten om netcongestie te voorkomen. Ten 
eerste wordt er melding gemaakt bij de ACM, vervolgens ontvangt de netbeheerder de 
bevoegdheid om de toegang van partijen tot elektriciteit tijdelijk te beperken. De aansluitplicht 
blijft echter altijd bestaan.  
 

65 Nadat de vooraankondiging is gedaan, moeten de netbeheerders het congestiemanagement-
onderzoek doen. Hierbij wordt de piek in het net weggewerkt, doordat bedrijven die op vrijwillige 
basis meedoen aan congestiemanagement hun verbruik op dat moment in de tijd verplaatsen of 
niet meer afnemen. Het doel van het onderzoek is tweeledig: enerzijds vaststellen in hoeverre en 
op welk moment er congestie gaat ontstaan en op welke exacte plekken in het net, anderzijds 

70 marktpartijen vragen of zij bereid zijn op die momenten hun productie tijdig af te schalen. 
Zodoende kunnen er via een ingewikkeld en vrijwillig systeem meer partijen toegelaten worden 
op het net. 
 
De melding die TenneT heeft gemaakt op 18 oktober 2023 betreft enkel congestie voor afname. 

75 Er is op het hoogspanningsnet geen beperking voor invoerders, maar in het noorden van Noord-
Holland is er congestie voor invoeding in het elektriciteitsnet van Liander. Aan die situatie 
verandert er niets door de aankondiging van TenneT, want dit geldt alleen voor afname. De heer 
Tennesohn toont een afbeelding waaruit naar voren komt dat netcongestie in Nederland 
gedurende de laatste tweeënhalf jaar tijd gigantisch is toegenomen.  

80  
De heer Tennesohn legt uit dat het net grootverbruikers en kleinverbruikers kent, en de 
technische grens daarvan ligt bij 3 x 80 ampère. Een aansluiting kleiner dan dit wordt niet 
geraakt door de congestie voor afname en deze partijen komen niet op de wachtlijst te staan. 
Hieronder valt ook de woningbouw. De partijen die door de melding van TenneT worden geraakt, 

85 zijn de partijen die na 18 oktober 2023 een offerte hebben gekregen of in het traject zitten om 
een offerte te krijgen of nog een aanvraag willen doen voor een aansluiting op het 
elektriciteitsnet. Deze partijen zullen op de wachtlijst worden geplaatst. 
 
Om de structurele netcongestie op te lossen en om aan de toekomstige vraag naar elektriciteit te 

90 voldoen, stelt TenneT voor om het net uit te breiden. Dit betreft grootschalige netuitbreidingen. 
Om de netcapaciteit structureel uit te breiden, is het nodig om de transformatoren, stations van 
380.000 volt, uit te breiden. Op de bestaande stations Oostzaan, Vijfhuizen en Beverwijk is 
TenneT voornemens om transformatoren te plaatsen. Daarnaast zullen er nog drie stations in 
Noord-Holland worden bijgebouwd, namelijk bij Weesp, in de Kop van Noord-Holland en 

95 Beverwijk. Hiermee wordt de transportcapaciteit uitgebreid, maar tevens wil TenneT de bestaande 
verbindingen versterken.  
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Er ligt kortom een druk op de versnelling van het realiseren van de elektriciteitsinfrastructuur, 
terwijl de ruimte schaarser, de concurrentie om ruimte groter en de weerstand sterker wordt. 

100 Desalniettemin is het van groot belang dat er aan de grote vraag naar elektriciteit wordt voldaan.  
 
De voorzitter bedankt de heer Tennesohn voor zijn presentatie en kijkt of er nog vragen zijn. 
 
De heer De Wit (VVD) wil van de heer Tennesohn weten op welke tijdstippen en in welke regio's 

105 het huidige net is overbelast en hoe dit relateert aan toekomstige afname als invoeding op het 
net.  
 
De heer Tennesohn antwoordt dat dit voor het hoogspanningsnet onduidelijk is. Dit is dan ook 
waar het congestiemanagementonderzoek voor is bedoeld, zodat kan worden voorspeld waar en 

110 wanneer congestie gaat optreden en in welke mate. De uitkomsten van dit onderzoek worden 
eind 2024 verwacht.  
 
De heer Van Tiggelen (PVV) informeert naar het totale bedrag van de investeringen waar TenneT 
het over heeft. 

115  
De heer Tennesohn laat weten dat dit bedrag voor Noord-Holland vooralsnog niet bekend is. Het 
investeringsplan van 2021 voor Nederland op land bedroeg ongeveer  dertien miljard euro. Dit 
nationale investeringsplan is in 2023 hoger uitgevallen. 
 

120 De heer Stulemeijer (50PLUS) wijst op recente publicaties over gebouwde huizen in Almere die 
niet aangesloten kunnen worden op het elektriciteitsnet.  
 
De heer Tennesohn vermeldt dat op 18 oktober jl. de resultaten van het 
congestiemanagementonderzoek naar Flevoland, Gelderland en Utrecht zijn gepubliceerd. 

125 Daaruit kwam naar voren dat bedrijven bereid zijn om mee te werken, maar dat dit te weinig was 
om überhaupt aan de wachtlijst te werken. In de verdiepende analyse is er gekeken naar de 
potentiële problemen op stationsniveau. Voor een aantal stations heeft dat ertoe geleid dat deze 
problemen waarschijnlijk zijn. Dit betekent echter niet dat er geen huizen meer gebouwd kunnen 
worden in Almere. Liander en TenneT zoeken gezamenlijk naar oplossingen.  

130  
Mevrouw Van den Bogaerde (Volt) informeert naar de initiatieven voor gelijkstroom, die bedrijven 
zelfvoorzienend zou kunnen maken.  
 
Daar is de heer Tennesohn niet van op de hoogte. Daarnaast is dat opmerkelijk, gelijkstroom 

135 wordt namelijk gebruikt om stroom te transporteren over grote afstanden. Om daadwerkelijk 
gebruik te maken van gelijkstroom, zal dit omgezet dienen te worden in wisselstroom. In 
Nederland en Europa zijn de installaties immers gebaseerd op wisselstroom. Projecten met 
gelijkstroom zijn desalniettemin niet uitgesloten. 
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140 Mevrouw Van den Bogaerde (Volt) stelt dat Schneider Electronic bezig is met gelijkstroom in 

Aalsmeer. De techniek is echter nog in ontwikkeling. 
 
De heer Faassen (50PLUS) heeft een korte vraag. Hij vraagt of er een maximale afstand bestaat tot 
de afnemer. 

145  
De heer Tennesohn antwoordt dat hiervoor veiligheids- en milieuregels zijn. Er bestaan dus 
wetten en regels die bepalen waar het station terecht kan komen en die borgen dat er afstand 
wordt gehouden tussen de stations en de bewoners en bedrijven. Ook is er geen maximale 
afstand van een station. Des te verder het station geplaatst is, des te groter is de kans op 

150 netverliezen. 
 
De voorzitter geeft het woord aan mevrouw Van der Heijden namens de provincie Noord-Holland. 
 
Mevrouw Van der Heijden wijdt uit over de taken en plichten van de provincie op het gebied van 

155 energie-infrastructuur en de netcongestieproblematiek. De netcongestie is van invloed op 
maatschappelijke doelen als het vestigingsklimaat, de klimaatdoelen en de woningbouw. Daarom 
bouwt de provincie mee aan een toekomstvaste energie-infrastructuur.  
 
Binnen de provincie wordt er samengewerkt met netbeheerders TenneT en Liander, maar ook met 

160 de Gasunie en gemeenten, via de Taskforce E-Infra. Deze taskforce is in 2020 opgezet om samen 
te bouwen aan een toekomstvaste energie-infrastructuur, en in de afgelopen jaren heeft er 
steeds verdere professionalisering plaatsgevonden. Men werkt er langs vier werksporen: 

1. Versnellen van de geplande netuitbreidingen. 
2. Integraal programmeren 

165 3. Slimme netoplossingen 
4. Ontsluiten van data om de eerste drie werksporen te vergemakkelijken 

 
Werkspoor 1 gaat over het versnellen van de geplande netuitbreidingen van zowel TenneT als 
Liander. Dit gaat om een aanzienlijk aantal netuitbreidingen, namelijk ongeveer 100 in Noord-

170 Holland, waarvan er 50 in Amsterdam zitten. Gemeenten, netbeheerders en provincie werken 
samen in tien regionale clusters aan het versnellen van de projecten en het handhaven van de 
planningen. Dit jaar konden de gemeenten gebruikmaken van regelingen om experts op het 
gebied van ruimtelijke procedures in te huren zodat deze versneld kunnen worden. Het aantal 
projecten zal in 2023 fors gestegen zijn.  

175  
Werkspoor 2 gaat met name over het energiesysteem van de toekomst en hoe dit 
geprogrammeerd kan worden. De provincie heeft de toename van de vraag naar en het aanbod 
van duurzame energie in kaart gebracht. Aan het kaartje dat wordt getoond door mevrouw Van 
der Heijden valt duidelijk te zien dat dit per gebied sterk kan verschillen. Door middel van 
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180 integraal programmeren tracht de provincie de energie-infrastructuur in gelijke pas te laten 
lopen met de toename en vraag en aanbod, zodat vraag en aanbod geaccommodeerd kunnen 
worden. 
 
Het proces van de integrale programmering levert twee producten op: een Energievisie en het 

185 Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur, Energie en Klimaat (PMIEK). De PMIEK is een lijst 
aan concrete projecten voor verzwaring en nieuwbouw van energie-infrastructuur. De 
energievisie is het eindbeeld en de projecten van de PMIEK bouwen concreet toe naar dit 
eindbeeld. PNH komt net als alle Nederlandse provincies één keer per twee jaar met een 
energievisie. 

190  
Uit de eerste iteratie zijn de PMIEK 1.0 en de Energievisie 1.0 gekomen. In het 
Uitvoeringsprogramma beschrijven de afspraken die met de partners gemaakt zijn over de 
planning, de rollen en de verantwoordelijkheden voor de uitvoering van de PMIEK-projecten. De 
Startnotitie is het startschot voor de tweede iteratie, die toe gaat werken naar een nieuwe of 

195 geactualiseerde energievisie en een PMIEK 2.0.  
 
Werkspoor 3 betreft de slimme netoplossingen. De vraag die daarbij centraal staat is: hoe kan de 
provincie het maximale halen uit de energie-infrastructuur? Slimme netoplossingen proberen om 
de stukken vermogen waarbij er geen piek wordt bereikt op het energienet vrij te kunnen spelen, 

200 zodat bedrijven en instellingen alsnog aangesloten kunnen worden. Er zijn verschillende 
manieren om dit te realiseren. Mevrouw Van der Heijden geeft het voorbeeld van de energiehubs. 
Dit zijn lokale of regionale hubs waar de lokale vraag en het lokale aanbod bij elkaar gebracht 
worden en uitgewisseld worden. Dit zijn complexe processen die allerlei uitdagingen kennen op 
het gebied van governance, samenwerking en financiën. In werkspoor 3 wordt er ingezet op 

205 bedrijven, instellingen, scholen, et cetera die geconfronteerd worden met de netcongestie. Dit 
zijn er in Noord-Holland ongeveer 1.800, die zelf geen ervaring hebben met dit soort problemen. 
PNH heeft een loket/website opgezet waar bedrijven zich kunnen melden op het moment dat er 
niet in hun energiebehoefte kan worden voorzien. PNH kan bovendien denkkracht aanleveren om 
te ondersteunen in het zoeken naar oplossingen. Er wordt veel georganiseerd op het gebied van 

210 kennisontwikkeling en kennisdeling.  
 
PNH is betrokken bij een groot aantal energieprojecten. Een aantal voorbeelden hiervan is het 
transformatorstation A9 Zuid in Beverwijk en 380 KV in Noord-Holland Noord. Soms heeft het 
ministerie van Energie en Klimaat de regie, in andere gevallen ligt deze bij PNH, zoals bij het 

215 transformatorstation A9 Zuid. Daarnaast wordt er gewerkt aan het transporteren van wind op zee 
richting land. Ook in dat geval is PNH nauw betrokken via een werkgroep, met onder andere het 
ministerie van EZK, om mee te denken over mogelijke locaties om deze energie op land te 
brengen.  
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220 De minister voor Klimaat en Energie heeft geconstateerd dat er nog niet voldoende maatregelen 
zijn getroffen om op stabiele wijze te voorzien in de toekomstige energievraag. In zijn brief 
spreekt hij van onorthodoxe maatregelen, en dit zijn maatregelen die moeten leiden tot het 
sneller bouwen, het beter benutten van het net, het flexibel gebruik van het net en het slim laden 
en verduurzamen van woningen. Mevrouw Van der Heijden zoomt in op een van de maatregelen. 

225 Er wordt bijvoorbeeld aan gedacht of niet alle provincies proactief met grondbeleid aan de gang 
moeten als het gaat om energie-infrastructuur. Ten aanzien van het beter benutten van het 
elektriciteitsnet wordt er gedacht aan verplichte deelname aan congestiemanagement. Voor het 
afnemen van energie is dat op dit moment nog vrijwillig.  
 

230 Mevrouw Van der Heijen verwijst voor het complete beeld naar de Voortgangsrapportage 
Energie-Infrastructuur. Deze is verstuurd naar Provinciale Staten, zodat de Statenleden alle 
informatie rustig tot zich kunnen nemen. 
 
Statenlid Hanou (PvdD) informeert naar een ladder voor energy-oriented development. Hij vraagt 

235 of energie-intensieve bedrijven niet naar een andere plek gemitigeerd zouden moeten worden. 
Daarbij kan gedacht worden aan een voorkeursvolgorde in het aansluiten van bedrijven, waarbij 
een huisarts of een fysiotherapeut belangrijker wordt gevonden dan een nagelsalon. 
 
Mevrouw Van der Heijden bevestigt het bestaan van een energieladder. Tot op heden is de 

240 manier van aansluiting voor partijen in de wachtlijst altijd first come, first serve geweest. In het 
concept-Codewijzigingsbesluit wordt gesteld dat er bepaalde activiteiten van meer vitaal en 
cruciaal belang zijn dan andere. De ACM is de zienswijzen op dit moment aan het verwerken en 
verwacht dit in maart 2024 afgerond te hebben.  
 

245 De heer Kanik (D66) wijst op de opmerking van mevrouw Van der Heijden over slimme 
oplossingen van bedrijven tegen netcongestie. Zij stelde dat er een team vanuit PNH meekijkt 
met de bedrijven. D66 wil weten hoe dit proces precies verloopt. 
 
Mevrouw Van der Heijden antwoordt dat PNH regelmatig webinars organiseert voor bedrijven die 

250 in de wachtrij staan. Op het moment dat er congestie wordt afgekondigd, wordt er een webinar 
georganiseerd voor bedrijven waarin door de PNH enerzijds wordt opgeroepen om mee te doen 
met congestiemanagement, en anderzijds is aangegeven wat voor een aanbod er wordt verzorgd 
vanuit Werkspoor 3. PNH heeft bovendien aangegeven dat er fiksers zijn vanuit de provincie die 
bedrijven kunnen ondersteunen bij het netcongestiemanagement. Ook staat PNH hierover in 

255 contact met gemeenten en alle andere loketten waar bedrijven aankloppen op het moment dat zij 
worden geconfronteerd met netcongestie.  
 
De heer Stulemeijer (50PLUS) vraagt of er, ondanks de vele plannen van PNH omtrent 
netcongestie, überhaupt wel genoeg geschoold personeel is om deze plannen uit te voeren. 

260  
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Mevrouw Van der Heijden erkent dat ook daar een uitdaging ligt, zowel op het gebied van 
beschikbaar personeel als beschikbare fysieke ruimte, milieuruimte en materiaalruimte. 
 
De voorzitter constateert dat er geen vragen meer zijn vanuit PS. Hij bedankt mevrouw Van der 

265 Heijden voor haar presentatie. 
 
1. Heropening  
 
De voorzitter heropent de uitloopvergadering van de commissie Landelijk Gebied van 23 

270 november 2023 om 18.50 uur.  
Mededelingen voorzitter: 

• De voorzitter heeft geconstateerd dat er een quorum is. 
• De vergadering wordt live uitgezonden. 

 
275 Het behandelvoorstel betreft het adviseren aan PS over de Statenvoordracht Programma 

Natuurwerk 2024.  
 
De voorzitter constateert dat er voorafgaand aan de vergadering geen opmerkingen over de 
agenda, het verslag en de lijsten moties en toezeggingen zijn gemaakt. De commissie is akkoord 

280 met vaststelling.  
 
De voordracht zal geagendeerd worden voor de Provinciale Statenvergadering van 11 december 
2023. 
 

285 2 A-agenda Natuur, Landschap, Water en Bodem (Gedeputeerde Kocken)  
2.a Natuur: Beantwoording GS en tweede termijn Programma Natuurnetwerk 2024 
Aan de orde is de beantwoording GS eerste termijn. 
 
Gedeputeerde Kocken reageert op de vraag van de SP over water en recreatie in het PNN en het 

290 PPLG. De huidige versie van het PNN is zodanig aangepast dat deze past binnen de kaders van 
het PPLG. Het streven is daarbij om de verschillende opgaven die er zijn samen te laten komen in 
het PPLG, zodat er een alomvattende integrale discussie kan plaatsvinden en dat het gehele 
beleid bij elkaar komt, inclusief het natuurbeleid. Het PNN wordt hierin geïntegreerd. Water en 
Recreatie zijn soms onderdeel van Natuur, en daarom zou het vreemd zijn als dit er niet bij wordt 

295 beschreven. Alleen als Water en Recreatie worden meegenomen is de beoordeling van een 
bepaald gebied immers volledig – enkel het natuurbelang meewegen is onvoldoende.  
 
Zij reageert op de vraag of er voor Natuur gereserveerde middelen richting Recreatie vloeien. Hier 
is in bepaalde gevallen sprake van, want soms komt één maatregel ten goede aan zowel Natuur 

300 als Recreatie. Desgevraagd legt de gedeputeerde uit dat de hoge kosten voor een deel te maken 
hebben met grondverwerving, en voor een ander deel met procesmiddelen en inrichtingskosten.  
D66 heeft gevraagd in hoeverre de toevoeging van landbouw gaat drukken op natuur. Een deel 
van de begrensde natuur ligt op landbouwgrond. En omdat boeren de natuur deels beheren, zit 
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hier een wederzijdse afhankelijkheid in. Meer middelen bestemd voor landbouw betekent echter 
305 niet dat dit ten koste gaat van de middelen bestemd voor Natuur. Een groot deel van de natuur in 

de provincie Noord-Holland is landbouw, en vandaar dat het begrip "landbouw" vaak wordt 
genoemd in het natuurverhaal. In reactie op de vraag van D66 legt gedeputeerde Kocken uit dat 
GS de mogelijkheden pakken die zich nu voordoen. In bepaalde situaties doet zich een koopkans 
voor die vanuit het bereiken van het einddoel zo snel mogelijk benut zal moeten worden. Wordt 

310 deze koopkans genegeerd, dan komt de provincie vervolgens in een onwenselijke situatie. De 
provincie zit momenteel in heel veel processen goed in de markt om te kijken waar zich kansen 
voordoen en heeft in beeld welke gronden wenselijk zijn om te verwerven. Er bestaat nog geen 
zekerheid tot financiële sluiting tot 2029, desalniettemin is het verstandig om de operatie voort 
te zetten. 

315  
Zij antwoordt dat de  35 miljoen euro bestemd voor het PPLG ook aan NNN ten goede kan 
komen, echter dit betreft incidenteel geld. Tijdens de formatie is dit bedrag gereserveerd, en 
toen bestond er, net als nu, nog geen helderheid over de komst van het Transitiefonds. Een deel 
van de  35 miljoen euro zal wellicht in NNN landen, maar het is niet helder in welke mate.  

320  
De heer Dessing (FvD) merkt op dat de provincie de opgave heeft aangenomen om de gewenste 
gronden te verwerven, ondanks het feit dat er geen garantie bestaat over de financiële sluiting. 
FvD wil van de gedeputeerde weten hoe de provincie hier op een financieel verantwoorde manier 
mee om kan gaan.  

325  
Gedeputeerde Kocken antwoordt dat de aankoop van grond op zich een verantwoorde keuze is, 
ook wanneer niet bekend is of de inrichting van deze grond door de provincie ter hand kan 
worden genomen. De provincie zou om financiële redenen kunnen vaststellen dat de benodigde 
grond nog niet direct tot natuur kan worden ingericht, zolang de benodigde grond maar op een 

330 goed moment wordt verworven.  
 
De heer Dessing (FvD) benadrukt dat het hierbij met name gaat om de financiële 
verantwoordelijkheid van de provincie. Er is immers nog geen zicht op budget dat nodig is voor 
het onderhoud van die gronden.  

335  
Gedeputeerde Kocken legt nogmaals uit dat het gunstige moment soms vraagt om het spoedig 
verwerven van grond, ook wanneer er nog invulling gegeven moet worden aan de inrichting van 
grond. Reeds ingerichte natuur niet beheren is echter een andere kwestie, want dat mag als 
kapitaalvernietiging bestempeld worden. 

340  
Zij zet haar beantwoording voort en reageert op de vraag van de PvdD over het realisatieplan en 
de te realiseren hectaren. In het PPLG komen er een aantal opgaven bij elkaar, en de realisatie van 
het NNN is er daar een van. De realisatiestrategie van het NNN is volgens het college nog 
adequaat en het college ziet geen reden om daaraan te twijfelen. 

345 Op de vraag of er maatregelen zijn gekoppeld aan het Ilperveld en het Jisperveld. Deze 
maatregelen zijn er vanwege het capaciteitsgebrek op dit moment nog niet. Er is niet in alle 
deelgebieden voldoende capaciteit om alle processen op gang te brengen. Dit heeft er onder 
andere mee te maken dat als eenmaal het proces op gang is gezet, het dan ook een bepaalde 
richting moet hebben. 

350  
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Mevrouw Gordijn (JA21) wil weten of er reeds plekken inzichtelijk zijn voor het realiseren van bos 
conform de Bossenstrategie. 
 
Gedeputeerde Kocken legt uit dat de provincie zowel de Noord-Hollandse als de landelijke 

355 bossenstrategie heeft aangemerkt. De Staten worden binnenkort uitgenodigd voor een technische 
briefing over de Bossenstrategie.  
Zij reageert op de vraag van JA21 over het budget voor de bestrijding van invasieve exoten. 
Hierover heeft de provincie reeds gezegd dat er een plan volgt waarbij de middelen in 
overeenstemming worden gebracht. De tot nu genomen middelen hebben geen beroep gedaan 

360 op dit budget.  
 
Zij reageert op de vraag van de BBB over agrarisch natuurbeheer. Agrarisch natuurbeheer is op 
termijn niet te financieren. Daarnaast groeit op deze manier onderhouden natuur niet altijd uit 
tot optimale natuur, omdat de combinatie met landbouw dit in de weg staat. Dit betreft echter 

365 wel een van de natuurstellingen.  
 
De provincie legt zich bij projecten vast op de huidige regelgeving. Wordt er regelgeving 
veranderd, dan zal de provincie zich daar, zoals van een overheidsinstelling verwacht mag 
worden, opnieuw toe moeten verhouden.  

370  
Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) wijst op de opmerking van de gedeputeerde dat het agrarisch 
natuurbeheer op termijn niet te financieren is. Zij vraagt wat de Gedeputeerde hier exact mee 
bedoelt.  
 

375 Gedeputeerde Kocken antwoordt dat de subsidie zoals deze nu wordt gegeven is gekoppeld aan 
een einddatum. Mevrouw Koning-Hoeve zou dit moeten weten, want zij heeft zelf immers een 
motie ingediend om de desbetreffende termijn te verlengen. De eindtermijn is nu 2029; daarna 
kan op de huidige basis het natuurbeheer niet meer gefinancierd worden. De provincie zal naar 
een andere vorm, wellicht een andere manier van beheer, moeten zoeken. 

380  
Gedeputeerde Kocken reageert op de vraag van de BBB over de  460 miljoen euro van het Rijk. Er 
is in het programma duidelijk gekeken naar de prioriteit en wordt er ingezet op de projecten 
waar die de beste vooruitzichten bieden. Tegelijkertijd gaat het college ervan uit dat het Rijk op 
termijn met middelen komt.  

385  
Zij gaat in op de zorgen van de VVD en legt uit dat de provincie om meer dan  800 miljoen euro 
van het Rijk heeft gevraagd. Hoewel het PPLG realistisch is, is dit bedrag ongeveer de helft van 
wat de provincie denkt nodig te hebben.  
 

390 Zij reageert op de FvD en stelt dat de algemene wetenschappelijke opvatting van ecologen luidt 
dat de biodiversiteit ernstig onder druk staat en dat de provincie hier ook een zekere taak heeft 
liggen.  
 
De heer Dessing (FvD) kan zich voorstellen dat de provincie vaststelt dat de natuur onder druk 

395 staat wanneer zij het AERIUS-model als metingsinstrument van de kwaliteit van de natuur 
hanteert. FvD wil echter weten hoe de natuur concreet onder druk staat. 
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Gedeputeerde Kocken antwoordt dat het AERIUS-model een van de systemen is. De Ecologische 
Autoriteit brengt vanuit de natuurdoelanalyses de staat van de natuur in kaart. Hieruit volgt 

400 duidelijk dat de stand van de natuur in de meeste doelgebieden niet best is. 
 
De heer Dessing (FvD) stelt dat in de natuurbeheerplannen van de Natura 2000-gebieden de 
koppeling van het gevaar van de natuur is gerelateerd aan de stikstofdepositie, en dus aan de 
KDW's.  

405  
Gedeputeerde Kocken benadrukt dat GS van mening is dat stikstof voor de natuur een bedreiging 
vormt en dat de provincie hier een taak heeft. 
 
De heer Van Tiggelen (PVV) vraagt of de Gedeputeerde bekend met Nationale Database Flora en 

410 Fauna. Uit waarnemingen blijkt dat de natuur helemaal niet onder druk staat. 
 
Gedeputeerde Kocken weet dat er metingen en systemen zijn die niet op alle fronten een-op-een 
met elkaar in overeenstemming te brengen zijn. Dat er plekken zijn waar het met de natuur goed 
gaat, betekent niet dat er nergens een probleem is.  

415  
Gedeputeerde Kocken zet haar beantwoording voort en gaat in op de vraag van de FvD over de 
reservering voor de uitkoop van boeren. Dit bedrag is niet gespecificeerd. Er staat wel een bedrag 
geraamd voor grondaankoop, schadeloosstelling en ontpachting (pagina 54). Daarnaast zijn er 
middelen geraamd voor bedrijfsverplaatsing, kavelruil en pachtaankoop (pagina 53).  

420 Over de verbindingszone tussen de Gooi en Vecht met het Naardermeer laat zij weten dat 
Natuurmonumenten de beheerder is. Bij hen ligt dus het initiatief. 
 
De paardenhoudenrijverkenning wordt verwacht in 2024. In het coalitieakkoord is deze opgave 
specifiek benoemd: dit is een complex proces dat veel aandacht vereist. Het is verstandig om hier 

425 de tijd voor te nemen. 
 
De middelen voor Haarlemmermeerpark 21 zijn in 2014 toegezegd aan de gemeente 
Haarlemmermeer, en een deel daarvan is ingezet en beschikt en een ander deel nog niet. Dit 
proces loopt via een regiomanager. Er is geen aanleiding om de toezegging in te trekken. 

430 Volt heeft geïnformeerd naar de KRW en hoe de provincie op slot gaat ten aanzien van 
watervergunningen. Dit betreft geen onderdeel van het PNN, maar van andere programma's. 
Water zal terugkomen in het PPLG en komt dus later aan de orde. 
 
Op de vraag of Noord-Kennemerland PFAS-vrij kan worden gemaakt, zegt de gedeputeerde dat 

435 dit heel mooi zou zijn. PFAS is echter een enorm probleem waar nog geen oplossing voor is.  
Zij laat weten dat veel opgaven en projecten in de PPLG-gebieden niet benoemd zijn. Een 
heleboel zal namelijk nog moeten worden uitgewerkt. De concrete projecten zijn opgenomen in 
het NNN, en verder worden de Staten via een update op de hoogte gebracht van de opgaven en 
projecten. 

440  
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De PvdA vroeg naar prioritering en afweging omtrent een abstract PPLG. De gedeputeerde 
antwoordt dat dit inderdaad ook was wat het Rijk heeft geconstateerd. De provincie werkt hieraan 
voor de volgende versie van het PPLG. Er zal gekeken moeten worden welke doelen in welk 
gebied realistisch zijn, en dit is waar de gebiedsprocessen voor zijn ingericht.  

445  
Gedeputeerde Kocken heeft een vraag ontvangen over externe middelen voor het PNN tot 2027. 
Het Beheerplan staat op de agenda van de commissie. De provincie heeft nadrukkelijk keuzes 
moeten maken, juist vanwege de financiële uitdaging. Voor de boekhoudkundige verantwoording 
is er een aangepaste PNN gemaakt.  

450  
Gedeputeerde Kocken reageert op de vraag van het CDA over het percentage Transitiefonds dat 
beschikbaar is voor het NNN. De provincie ontvangt goedkeuring per maatregel. Wanneer er in 
het PPLG wordt gevraagd om middelen voor het NNN en dat wordt goedgekeurd, dan moet de 
provincie dat daaraan besteden.  

455  
Het gevoel bekruipt de heer Stulemeijer (50PLUS) dat de provincie gechanteerd wordt als het gaat 
om het PPLG. Het Rijk kent pas middelen toe wanneer het Rijk goedkeurt wat door de provincie is 
aangeleverd. 
 

460 Gedeputeerde Kocken antwoordt dat het ongelofelijk is om met een grote taak te zitten waarvan 
niet duidelijk is wanneer en hoeveel geld ervoor komt. Er is echter ook een start-PPLG, en het is 
nooit de verwachting geweest dat na het opsturen van dit PPLG het geld simpelweg overgemaakt 
zou worden van het Rijk. Het was bekend dat er nog een concretisering vereist was. Zij 
onderschrijft het woord "chantage" niet, maar erkent dat de situatie frustrerend is. 

465  
Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) verwijst naar pagina 13 van de stukken over het PPLG dat een 
voorwaarde voor financiering vanuit het NPLG dat het extra arealen buiten het NNN betreft. 
Hieruit blijkt dat het Rijk geen middelen toekent voor de aanleg van het NNN. 
 

470 Gedeputeerde Kocken antwoordt dat dit nog valt te bezien. Op het moment dat de NNN-taak 
vanuit het Rijk aan de provincies is overgedragen, viel onder het Natuurpact wat toen NNN was. 
Het NNN is echter uitgebreid, en dit deel is nooit meegenomen in het Natuurpact, al zou dit wel 
moeten om het stikstofprobleem aan te pakken. Het zal nog moeten blijken of het Rijk er ook zo 
over denkt. Zij laat naderhand weten om hoeveel hectare dit extra NNN gaat. 

475  
Gedeputeerde Kocken zal het document met de ingediende zienswijze en de reactie van GS 
omtrent het PNN 2024 aan de Staten doen toekomen. 
 
Gedeputeerde Kocken reageert op de vraag over de  2,3 miljoen euro van het PPLG. Dit zijn 

480 SPUK-middelen die het Rijk beschikbaar heeft gesteld voor 2022-2023,  1,2 miljoen euro per 
jaar. Deze middelen zijn gericht op de werkzaamheden die de provincie uit te voeren in deze 
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jaren. Voor de komende jaren zijn de middelen nog niet bekend. Hierover dient de provincie 
achteraf te verantwoorden.  
 

485 De heer Teeuwen draagt hierna het voorzitterschap over aan de heer Vonk. 
 
De voorzitter constateert dat er behoefte is aan een tweede termijn en geeft als eerste het woord 
aan de heer Vendrig. 
 

490 De heer Vendrig (BBB) informeert naar de mening van GS over pagina 6 omtrent onteigening. De 
tekst leidt op deze manier tot weerstand bij belangenhebbenden. Dit zal ten koste gaan van de 
draagkracht om het PPLG uit te voeren. BBB stelt voor om de tekst aan te passen, namelijk dat 
grondverwerving overeenkomstig het coalitieakkoord, waarin de benadering anders is, zal 
plaatsvinden. Hij vraagt of dit middels een motie of amendement geregeld kan worden.  

495  
De heer Dessing (FvD) komt terug op de eerdere verwijzing van de Gedeputeerde naar bladzijde 
54 en 55 van de stukken. Het blijkt dat het antwoord waaraan wordt gerefereerd niet het 
antwoord is op de vraag die FvD stelde. FvD wil weten hoeveel geld er specifiek is gereserveerd 
van de voor de komende jaren geraamde  469 miljoen euro voor het uitkopen van de boeren. Het 

500 op pagina 54 genoemde bedrag van  39,7 miljoen euro staat voor grondaankopen. 
 
Mevrouw Gordijn (JA21) verwijst naar een op 20 november jl. gegeven antwoord van de 
gedeputeerde dat boeren nodig zijn voor natuurbeheer en dat er sprake is van wisselwerking 
waarbij de boeren keihard nodig zijn. Zij wil weten van welke wisselwerking er sprake is als het 

505 zwaard van onteigening boven het hoofd van de boeren hangt. 
 
Statenlid Van Wijnen (GL) stelt dat er sprake is van vrijwillige onteigening. Het vrijwillige aspect 
van de onteigening is uitgebreid toegelicht door het college.  
 

510 Mevrouw Gordijn (JA21) reageert dat er in de realisatie is opgenomen dat er inderdaad in eerste 
instantie sprake is van gesprekken met grondeigenaren, maar dat als er uit gesprekken niets 
komt, de provincie kan overgaan tot gedwongen onteigening. 
 
Mevrouw Haas (PvdD) reageert op de BBB en stelt dat er naast draagvlak ook draagkracht moet 

515 zijn voor de natuur als er dingen aangepast gaan worden.  
 
Mevrouw Gordijn (JA21) vraagt waarom boeren onteigend dienen te worden wanneer juist die 
samenwerking met boeren nodig is voor natuurbeheer.  
 

520 Mevrouw Van Hoogendoorn (ChristenUnie) vraagt nogmaals naar de oude golfbaan in het 
Naarderbos. Er bestaat een geschil tussen de eigenaar en de gemeente Gooise Meren. Wellicht 
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zou de provincie als mediator kunnen optreden in dit geschil. Daarnaast vraagt de ChristenUnie 
om opheldering over Park 21.  
 

525 De heer Dijksen (SP) hoort graag van de gedeputeerde of er een bindend kader ligt voor het PPLG 
wanneer het PNN is vastgesteld. De SP wil in de discussie over het PPLG niet beperkt zijn in de 
mogelijkheden door het vastleggen van het PNN en vraagt of de gedeputeerde dit kan toezeggen. 
Daarnaast informeert hij naar de PNN-doelen wanneer er vanuit het Rijk geen middelen zijn voor 
het PPLG.  

530  
Gedeputeerde Kocken begint haar beantwoording in de tweede termijn met een reactie op de 
vraag van de heer Dessing. Het deel dat specifiek is opgenomen voor het aankopen van 
eigendom van boeren is niet uitgesplitst. De begroting is naar schatting opgemaakt. De provincie 
heeft bovendien niet het doel om zo veel mogelijk boeren te gaan uitkopen; het doel is om het 

535 onteigeningsinstrument zo min mogelijk in te zetten. Daarentegen kan een individuele verkoper 
een hoog bedrag vragen voor zijn eigendom wanneer de provincie bepaalt dat onteigening niet is 
toegestaan. Aan een onteigeningsproces gaat een heel zorgvuldig traject vooraf. Pas als niets 
lukt, kan de rechter bepalen dat het algemene belang prevaleert boven het eigendomsbelang. Er 
wordt hier geen specifiek bedrag voor opgenomen.  

540  
Gedeputeerde Kocken heeft een vraag ontvangen van JA21 over het zwaard onteigening. Er is niet 
maar één boer in Noord-Holland die je te vriend wil houden voor de beheertaak, en die je aan de 
andere kant heel boos maakt door de onteigening. Een groot aantal boeren beheert de natuur en 
daarmee heeft de provincie een relatie. Daarnaast zijn er plekken waar grondverwerving wenselijk 

545 is in het kader van gebiedsontwikkeling. De provincie wil in alle gevallen het liefst in goede 
verstandhouding met de boer staan, en onteigening is alleen in hele uitzonderlijke gevallen 
noodzakelijk. 
 
Gedeputeerde Kocken reageert op de SP en stelt dat het PNN geen beperkingen geeft ten aanzien 

550 van het PPLG. De provincie stelt immers elk jaar een PNN vast, dat volgend jaar deel is van het 
PPLG. 
 
Gedeputeerde Kocken geeft in antwoord op de vraag van het CDA dat de provincie sinds 2013 
een restantopgave van 7.107 hectare heeft, waarvan de helft provinciale ambitie is. De provincie 

555 houdt een andere contour aan dan de opgave vanuit het Rijk. En wordt vervolgens gekeken of de 
contour is gerealiseerd om te bepalen of de basisopgave is volbracht. Het is niet een-op-een te 
zeggen dat de provincie enkel nog provinciaal NNN te realiseren heeft.  
 
Het lijkt mevrouw Koning-Hoeve (CDA) verstandig om inzichtelijk te krijgen welke deel wel en 

560 welke delen niet onder de financiën van het PPLG vallen. 
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Gedeputeerde Kocken gaat ervan uit dat ook de minister dit wil weten. In de concretisering zullen 
GS hier een onderbouwing van geven in het PPLG. Dit duurt echter wel nog even.  
 

565 Gedeputeerde Kocken informeert naar de situatie in Gooise Meren over de golfbaan in het 
Naarderbos. 
 
Gedeputeerde Kocken reageert op de BBB en stelt dat de tekst zo is geformuleerd dat helder 
wordt in welke situaties onteigening in beeld kan komen. Dit is opgeschreven in de geest van het 

570 coalitieakkoord. Zij wil hier echter wel in meegaan en het document voorzien van de extra zin van 
de BBB. 
 
De heer Vendrig (BBB) bedankt de gedeputeerde voor de toezegging. Het stuk in de PNN heeft 
een andere connotatie dan de gedeputeerde het zojuist verwoordde. 

575  
Gedeputeerde Kocken reageert op D66 en stelt dat de middelen voor het NNN dat er binnen het 
Natuurpact gerealiseerd dient te worden niet van het Rijk zullen komen. Waar het gaat om de 
extra provinciale ambitie, valt hier best een discussie over te voeren. Die extra provinciale 
ambitie levert namelijk een grote bijdrage aan de stikstofuitdaging.  

580  
De voorzitter acht het niet wenselijk wanneer Statenleden de orde van de vergadering bepalen. 
Hij staat de heer Mülder en mevrouw Haas toe om één korte interruptie te doen op dit 
onderwerp. 
 

585 Gedeputeerde Kocken legt uit dat het start-PPLG aan het ministerie is verstuurd en daar alle 
argumentatie inzit.  
 
Gedeputeerde Kocken komt schriftelijk terug op de vragen van de ChristenUnie over Park 21. 
 

590 Mevrouw Haas (PvdD) merkt op dat het systeem van amendement ertoe dient om wijzigingen te 
maken op stukken. Hier dient over gestemd te worden. Het is niet terecht dat er een toezegging 
wordt gedaan over een tekstwijziging waarover de Staten niet hebben kunnen spreken.  
Gedeputeerde Kocken ziet dit anders. Een amendement wordt ingediend op het moment dat het 
stuk wordt vastgesteld.  

595  
De voorzitter had het beeld dat de BBB tevreden was met de beantwoording. 
 
Mevrouw Haas (PvdD) vindt het desalniettemin een vreemde werkwijze. 
 

600 3 B-agenda Landbouw, Visserij, Dierenwelzijn, Faunabeheer, PPLG en Cultureel Erfgoed 
(gedeputeerde Beemsterboer)  
3.a.1 PPLG: Twee brieven van het ministerie van LNV en de minister van Natuur en 
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Stikstof aan de Tweede Kamer over PPLG (B-agenda cie. Landelijk Gebied 23- 
11-2023) 

605 Het Provinciaal Programma Landelijk Gebied (PPLG) komt maandelijks terug op 
de agenda. Gedeputeerde Beemsterboer zal mondeling de stand van zaken meedelen. De 
commissieleden hebben de mogelijkheid om vragen te stellen over het PPLG. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer merkt op dat er tijdens de vorige commissievergadering is 

610 vastgesteld dat het prettiger voor de commissie is om de stukken schriftelijk toe te sturen, in 
plaats van deze mondeling toe te lichten. 
 
De voorzitter constateert dat de commissie afdoende is geïnformeerd. Daarmee komt men aan de 
eerste termijn aan de zijde van de commissie. 

615  
3.a.2 PPLG: Stand van zaken PPLG 
Statenlid Van Wijnen (GL) zou van de gedeputeerde willen weten of hij heeft uit kunnen zoeken of 
de  2,3 miljoen euro eerder bekend was bij de provincie. Daarnaast is GL benieuwd naar de 
koplopersprojecten, de keuze daarover en de rol daarbij van de provincie. 

620  
Statenlid Kostić (PvdD) wijst erop dat de Noord-Hollandse burgers in de inwonersraadpleging 
eensgezind hebben aangegeven dat de provincie moet zorgen voor een gezonde leefomgeving, 
problemen met voorkomen en de natuur verbeteren. PvdD wil van GS weten of zij deze drie 
prioriteiten meenemen als belangrijkste uitgangspunten in de verdere uitwerking van het PPLG. 

625 Daarnaast wil de PvdD weten hoe GS staat tegenover de ontwikkelrichting van de landbouw in 
verschillende gebieden. Op basis van de analyse op water- en bodemsysteem zijn er keuzes 
nodig voor het hele landelijke gebied. De stikstofplannen zijn niet concreet genoeg en de natuur 
verslechtert nog steeds, in strijd met Europese regels. Bovendien heeft een heel aantal 
maatregelen een laag gehalte aan no regret. No-regretmaatregelen dragen bij aan het integraal 

630 doelbereik van het NPLG-doelen en hebben geen risico op lock-ineffect. PvdD is benieuwd naar 
de aandacht die hiernaar uitgaat vanuit GS. Verder vraagt de PvdD of GS reeds met een plan 
willen komen in maart 2024, in plaats van maart 2024. Ten slotte zou de PvdD de reactie van GS 
naar het Rijk eerst willen inzien voordat deze wordt verstuurd.  
 

635 De heer Van der Mark (BBB) merkt op dat de voortgang van het PPLG. Dit valt en staat bij 
financiering, uitwerking en met name draagvlak. De BBB stelt daaromtrent een aantal vragen: 

• Wat doen GS wanneer delen van het PPLG niet uitvoerbaar zijn?  
• Hoe kijken GS naar ontwikkeling en structurele keuzes zonder dat er middelen zijn 

toegekend? 
640 • Wanneer verwachten GS dat het onderzoekstraject van de borging van emissiearme 

systemen en passende beoordeling over vergunningen gereed zijn? 
• Wat is realistisch ten aanzien van het doelbereik in het PPLG?  
• Naar welk "extra areaal" dat bijdraagt aan klimaatopgaven suggereert het Rijk?  
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• In de Broeigasreductieopgave wordt gesproken van normerend en beprijzen beleid 
645 wanneer doelen niet gehaald kunnen worden. Hoe gaat dit in de praktijk werken? 

• Hoe kunnen landbouw en natuur op sociale en economische wijze met elkaar in balans en 
realistisch zijn? 

 
Statenlid Van Wijnen (GL) vraagt aan de BBB wat er met de laatste vraag wordt bedoeld. 

650  
De heer Van der Mark (BBB) antwoordt dat de BBB een situatie wil creëren waar overal een win-
winsituatie ontstaat. De provincie heeft opgaven, zowel op het boerenerf als op het natuurbeleid, 
en de BBB wil daar kansen creëren die tot gezamenlijke oplossingen leiden. Veranderingen op het 
boerenerf moeten gerechtvaardigd worden en er dient een verdienmodel in stand te worden 

655 gehouden. 
 
Het is Statenlid Van Wijnen (GL) duidelijk dat de BBB staat voor een balans die sociaaleconomisch 
goed uitpakt voor de boeren. 
 

660 Statenlid Kostić (PvdD) vraagt of de BBB het met de PvdD eens is dat er snel maatregelen getroffen 
dienen te worden tegen de verslechterende natuur in Noord-Holland en om daarmee aan 
Europese wet- en regelgeving te voldoen. 
 
De heer Van der Mark (BBB) antwoordt liever naar de stand van de natuur te willen kijken. 

665  
Statenlid Kostić (PvdD) merkt op dat het Rijk net als de BBB naar de stand van de natuur kijkt. Het 
Rijk constateert dat deze verslechtert en vraagt om maatregelen. Is de BBB het eens dat de 
provincie aan deze wet- en regelgeving moet voldoen door het nemen van maatregelen? Dit is 
immers opgenomen in het coalitieakkoord. 

670  
De heer Van der Mark (BBB) laat weten dat de natuur dient te worden gemonitord.  
 
De heer Van der Mark (BBB) zet zijn betoog voort en stelt dat doelen realistisch, haalbaar, 
betaalbaar of belonend moeten zijn om draagvlak te behouden en om daarmee ondernemers op 

675 een rechtvaardige manier uit te dagen, in balans met de natuur. 
 
De heer Mantel (JA21) vraagt of de BBB vindt dat het huidige PPLG realistisch is. 
 
De heer Van der Mark (BBB) antwoordt dat het PPLG op bepaalde punten realistisch is, aan de 

680 andere kant plaatst de BBB ook vraagtekens bij het PPLG.  
 
De heer Mantel (JA21) begint zijn eerste termijn met felicitaties aan de PVV: een ongekend 
resultaat dat Nederland op zijn kop heeft gezegd. Bij de fractie van JA21 heerst berusting; JA21 
doet nog steeds mee in de Tweede Kamer en kijkt naar positief naar de toekomst. JA21 maakt 
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685 zich zorgen over de toekomst van het landelijk gebied. Na de uitslag van de Tweede 
Kamerverkiezingen, is dit onduidelijker. Echter is er voor de agrarische weer hoop. JA21 kan niet 
alle ambities uit het PPLG onderschrijven, maar vindt wel dat de gestelde ambities waargemaakt 
moeten worden. De kernvraag hierbij is in hoeverre het Rijk bereid is om Noord-Holland 
financieel te ondersteunen. JA21 vraagt of de aanvraag van financiële middelen ongewijzigd blijft, 

690 of dat het college van plan is om deze nog te wijzigen. Wat kan de gedeputeerde zeggen over de 
haalbaarheid van het ambitieuze PPLG na deze verkiezingsuitslag? En wat vindt de gedeputeerde 
van stikstofafvangers? 
 
De heer Mülder (D66) is verbijsterd over de opmerking "dat moet in een andere update zijn 

695 geweest van het PPLG". Zojuist werd daar opnieuw aan gerefereerd. D66 wil weten dat alleen het 
antwoord van het Rijk is te lezen in de tussentijdse brief. Daarnaast is D66 blij dat getracht wordt 
de KRW-doelen van 2030 te behalen. Tevens onderschrijft de provincie water- en bodemsturing. 
D66 roept het college op om dit vast te houden. Toch heeft D66 de volgende vragen: 

• Hoe en wanneer gaan GS de kaders kiezen om de gebiedsprocessen te realiseren? 
700 • Hoe kijken GS naar het maken van keuzes aan de tekentafel versus keuzes maken in de 

gebieden zelf? 
• Hoe wordt recreatie meegenomen als deze niet worden meegenomen in de PPLG-gelden? 
• Waar blijven de recreatiescans? 

 
705 De heer Dijksen (SP) informeert naar het aanzienlijke verschil in het Natuurpact tussen de 

verschillen vormen van recreatie. Is de gedeputeerde bereid om een vergaand onderscheid tussen 
de verschillende vormen van recreatie, kaders hiervoor op te stellen en dit op te nemen in het 
PPLG?  
 

710 Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) stelt dat GS de gebiedsprogramma's en de maatregelenpakketten 
nader moet concretiseren, terwijl er nog heel veel onduidelijk is. Hoe pakken GS dit aan? Het Rijk 
is bovendien niet concreet over de randvoorwaarden en er is geen landbouwakkoord. Verder mag 
een deel van het NNN niet gefinancierd worden uit het PPLG en moet er een onderscheid gemaakt 
worden tussen hetgeen valt onder het Natuurpact en wat daarboven zit. Het is niet helder wat er 

715 wel en niet betaald kan worden in de gebiedsprocessen uit het PPLG. Wellicht moeten de ambities 
worden bijgesteld. Het CDA wil verder weten of het GS bezig zijn met de uitwerking van de 
sociaaleconomische impact.  
 
Statenlid Van Wijnen (GL) legt de vraag terug aan het CDA. Hoe ziet het CDA de toekomstige 

720 gebiedsprocessen voor zich? 
 
Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) ziet het niet voor zich en vindt het veel te complex. Met de 
huidige stukken is er onvoldoende helderheid om volgend jaar met een concreet voorstel te 
komen.  

725  
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Statenlid Van Wijnen (GL) benadrukt dat het de Staten zijn die de Gedeputeerden op pad sturen 
met een opdracht. Daarom is het zinvol om te weten hoe het CDA erover denkt. 
 
Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) antwoordt dat de gedeputeerde aan het ministerie moet laten 

730 weten dat er pas een helder beeld kan worden geschapen als er vanuit het ministerie helderheid 
komt over een landbouwakkoord en randvoorwaarden. Pas daarna kan er provinciaal mee aan de 
slag worden gegaan.  
 
Mevrouw Koning-Hoeve (CDA) zet haar betoog voort en stelt dat er voor de langjarige 

735 beheervergoedingen helderheid komt. Ten slotte wordt er om commitment gevraagd in de brief 
voor de NPLG-doelen, het overgangsgebied N2000, de peilopzet voor Veenweidegebieden. Is er 
inzicht in wat de gevolgen zijn van dit commitment? En wat doet de gedeputeerde aan de PAS-
melders? 
 

740 Mevrouw Ouderkerken (VVD) is verheugd over het feit dat de provincie op koers ligt met het PPLG 
en dat er aan de slag kan worden gegaan met de gebiedsgerichte aanpak die ruimte biedt voor 
maatwerk. Deze aanpak dient een perspectief te bieden voor alle sectoren, ruimte te geven aan 
geven en waarbij de werkelijke staat van natuur leidend is. De VVD heeft enkele vragen: 

• Hoe wordt het financiële spanningsveld tussen bottom-up en top-down gemanaged? En 
745 welke risico's ziet het college op voorhand?  

• Wat zijn de kaders van de Scrum-methodiek en hoe verloopt de samenwerking met PS 
hierin? 

• Hoe zorgt het college ervoor dat de kosten binnen het budget blijven?  
 

750 De heer Tiggelen (PVV) bedankt iedereen voor de felicitaties en voelt zich een beetje jarig 
vandaag. Klimaatalarmisten hebben geen belangstelling voor feiten en ervaren die kennelijk 
alleen maar als irritant. De PVV constateert dat de volgende fenomenen zich niet in toenemende 
mate voordoen: zware stormen, overstromingen, droogte en neerslag. Dit zijn gewoon feiten. 
Zelfs het IPCC maakt hier een melding van in het laatste Assessment Report. Waarom zou je 

755 kijken naar het ontbreken van enig resultaat van klimaatbeleid op het CO2-gehalte van de 
atmosfeer? Het is immers toch maar geld van een ander. Deelt het college de mening van de PVV 
dat er plaats moet worden gemaakt teneinde recht te doen aan de veranderde politieke realiteit? 
 
De heer Stam (PvdA) kan zich voorstellen dat het college in een knoop zit gezien alle materie. Hij 

760 zou graag een aantal punten willen uitlichten. De financiering en de onduidelijkheid rondom de 
gebiedsprocessen, inclusief top-down en bottom-up benaderingen, zijn zorgelijk. In pagina 3 in 
de brief van het ministerie van LNV staat een duidelijke oproep om iets te doen aan de Natura 
2000-gebieden. Het is niet helder met welke call to action het college voornemens is te komen. 
Daarnaast is het niet helder of de maatregelen het gewenste effect behalen. Ten slotte vraagt de 

765 PvdA of GS een inventarisatie kan geven van projecten die momenteel stilliggen als gevolg van de 
stikstofproblematiek.  
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Mevrouw Schneemann (Volt) memoreert de Statenvergadering van mei 2023, waarin partijen 
vroegen om concrete keuzes bij het maken van de PPLG-conceptstartversie. Aangezien de nieuwe 

770 versie in Q1 2024 moet worden ingeleverd, vraagt Volt aan de gedeputeerde om een betere 
planning van het ontwikkelen van het PPLG. Want zelfs met verkiezingswinst van de PVV, liegt de 
Europese regelgeving er niet om. Nederland voldoet al jaren niet aan de stikstofdoelen waarmee 
iedereen in de EU akkoord is gegaan. De verslechtering van de EU is illegaal, en daarom is het 
extra opvallend dat er geen extra geld begroot is om de komende jaren meer natuurgebieden te 

775 onderhouden. Volt vraagt aan het college welke aanbevelingen van het Rijk overgenomen gaan 
worden en waarom wel/niet. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer begint zijn beantwoording bij de vraag van GL naar de  2,4 miljoen 
euro. Er is een briefing geweest in mei jl. waarin is aangekondigd dat er middelen van het Rijk 

780 zou komen voor de ambtelijke voorbereiding van het PPLG. Inmiddels is de subsidie bekend en 
deze is verwerkt in de begroting. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer stelt dat de koploperprojecten nauwelijks zijn besproken omdat 
deze binnen een week ingediend moesten zijn bij het Rijk. Wel zijn de koploperprojecten met de 

785 Staten gedeeld als bijlage bij de startversie van het PPLG. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat de inwonersraadpleging in de startversie is 
meegenomen. De drie onderwerpen worden verder verwerkt in de volgende versie van de PPLG.  
 

790 Gedeputeerde Beemsterboer wijst er ten aanzien van de no-regretmaatregelen, de 
stalmaatregelen en de lock-insituatie op dat er aan de hand van botsproeven ervaring wordt 
opgedaan in gebieden waar bijvoorbeeld ook stalmaatregelen worden opgenomen. Zie de link 
naar de koplopersprojecten in de brief. Het is niet mogelijk om de planning te vervroegen naar 
maart 2024, want er is nadere informatie vereist. GS stellen voor om in februari een technische 

795 briefing en een consultatiebijeenkomst te starten. De reactie gaat niet eerst naar de commissie 
voordat het naar het Rijk gaat. In verband met de rijksplanning wordt er een conceptversie 
gemaakt die wordt gedeeld met het ministerie en PS, waarna deze na besluitvorming in PS 
definitief kan worden gemaakt. 
 

800 Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de BBB en stelt dat de sociale impacttoets zich nog in de 
startfase bevindt. Er wordt echter samen met Berenschot een participatietraject per 
gebiedsproces uitgewerkt.  
 
Gedeputeerde Beemsterboer laat weten dat het niet op voorhand is uit te sluiten dat technische 

805 innovaties houdbaar zijn. Het gaat echter om de juridische houdbaarheid van de innovaties. Voor 
GS zijn er een aantal randvoorwaarden vanuit het Rijk niet helder. 
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Gedeputeerde Beemsterboer heeft een vraag ontvangen van JA21 over de toekomst van het 
landelijk gebied in het licht van de verkiezingsuitslag van 22 november 2023. GS dienen door te 

810 gaan met de processen totdat het Rijk anders wenst. Daarnaast heeft de provincie zelf ook 
intrinsieke motivatie om stikstofproblemen op te lossen en de natuur te herstellen. De 
kabinetsformatie zal simpelweg moeten worden afgewacht en er dient ervan uitgegaan te worden 
dat het Rijk in elk geval tot dat moment het huidige beleid voortzet. 
 

815 Gedeputeerde Beemsterboer merkt op dat stikstofafvangers reeds vergevorderd zijn. Bovendien 
hebben deze een positief effect op methaanreductie en daarmee op het klimaat. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de vraag van D66 en stelt dat er keuzes en prioriteiten 
gemaakt moeten worden op basis van de opgaven in combinatie met mogelijk beperktere 

820 financiën.  
 
Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat het Rijk gebiedsprocessen verwacht van de provincie 
waarbij bottom-up processen worden ingezet om aan alle NPLG-doelen te werken. Tegelijkertijd 
verwacht het Rijk dat de provincie top-down kaders stelt voor de gebiedsprocessen. 

825  
Statenlid Kostić (PvdD) merkt op dat het Rijk vraagt om kaders mee te geven in de 
gebiedsprocessen. Dit is niet top-down, maar bottom-up. Is het college het eens met het Rijk dat 
er duidelijke kaders gesteld dienen te worden? 
 

830 Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat GS reeds een aantal gebiedsprocessen in gang heeft 
gezet in verband met een vorig Rijksverzoek. Kaders inbrengen bij gebiedsprocessen zal echter 
deels onpraktisch zijn.  
 
Gedeputeerde Beemsterboer stelt dat GS ten aanzien van recreatie voornamelijk kijkt naar goede 

835 koppelkansen. Via spreiding en zonering worden kwetsbare delen van de Natura 2000-gebieden 
ontzien. Sec recreatiedoelen zijn enkel opgenomen vanwege de natuurdoelen. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de SP en stelt dat het PPLG niet de plek is om plek is om 
kaders op te nemen over festivals en sportevenementen.  

840  
Gedeputeerde Beemsterboer laat weten dat iedere PPLG-versie tijdelijk is, waarmee verder wordt 
gewerkt aan het uiteindelijke stuk. Tussentijds zal er steeds meer informatie vanuit het Rijk 
komen waar verder op gebouwd kan worden. Er kan niet met alles tegelijkertijd gestart worden, 
en dit is mede afhankelijk van de totale opgave en het budget. Ook hier zal er eerst meer 

845 duidelijkheid dienen te komen over de budgetten vanuit het Rijk. GL geeft aan dat een deel van 
het NNN te financieren zou zijn uit het PPLG. Het college herkent zich daar niet in. De aanvraag 
kan nog steeds worden ingezet. GS zijn bezig om de juridische borging van de resultaten van die 
technische innovaties te organiseren. 
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850 Statenlid Van Wijnen (GL) vraagt zich af of juridische borging van technische innovaties een taak 

is van de provincie. En is de provincie bezig met de borging van de effectieve opbrengst? 
 
Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat de technische innovaties via emissiemetingen worden 
getoetst door de Wageningen Universiteit. Daarnaast wordt de stoffenbalans bijgehouden door de 

855 universiteit. Er zal op basis van meerdere onderzoeken een conclusie kunnen worden getrokken. 
Vanuit het PPLG worden alleen de ontwikkelingen van technische innovaties gesteund. Er zijn 
echter signalen dat dergelijke innovatie rendabel kunnen zijn. De provincie zou graag willen 
ondersteunen bij de aanloopkosten en het onderzoek naar de werking van innovaties, want dit 
kan van grote invloed zijn op de totale stikstofuitstoot.  

860  
Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de vragen van het CDA. De inzichten in de gevolgen van 
het uitspreken van commitment is op dit moment een belangrijk onderwerp van gesprek tussen 
IPO en het Rijk. Er lijkt sprake te zijn van een voorwaardelijke commitment, maar dit is niet 
opgenomen in de voorliggende brief. 

865  
Statenlid Kostić (PvdD) merkt op dat de gedeputeerde sprak van "wij" toen hij het had over de 
agrarische sector. PvdD wil weten voor wie de gedeputeerde precies werkt. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat GS zich één voelen met alle inwoners van Noord-

870 Holland. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de vraag van de VVD over de financiële risico's. Het Rijk 
verwacht gebiedsprocessen, kaders van bovenaf en commitment en wil nog niet zeggen hoeveel 
geld er beschikbaar komt. Er bestaan op dit moment simpelweg veel risico's.  

875  
Gedeputeerde Beemsterboer feliciteert namens hemzelf de PVV met de glansrijke 
verkiezingsoverwinning. GS gaan echter uit van continuïteit van bestuur.  
 
Mevrouw Ouderkerken (VVD) informeert nogmaals naar de Scrum-methode, de kaders, de kosten 

880 en de samenwerking. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer antwoordt dat het complex is dat er aan de ene kant wordt gesteld 
wat de opgaven en doelen in alle gebiedsprocessen zijn, en dat aan de andere kant de 
beschikbare middelen minimaal gehalveerd worden en bovendien onzeker zijn. GS werken 

885 daarom momenteel aan scenario's en prioritering. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de PvdA en merkt op dat er in de Natura 2000-
beheerplannen diverse natuurherstelmaatregelen zijn opgenomen. Daarnaast zijn GS bezig met 
een aanvraag voor het programma Natuur Fase 2.  
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890  
GS kunnen echter niet een exacte, volledige inventarisatie geven van de projecten die stilliggen 
op basis van de stikstofproblematiek. Dit kan alleen voor projecten die bekend zijn bij de 
provincie; er kan niet uitgesloten worden dat er onbekende projecten lopen bij de gemeente. Dit 
uitvragen bij de gemeenten vraagt veel van de ambtelijke capaciteit. De gedeputeerde stelt dus 

895 voor om eerst de bij de provincie bekende projecten te inventariseren. 
 
In reactie op de vragen van Volt zegt gedeputeerde Beemsterboer dat er geen volledige planning 
kan worden gegeven van de ontwikkelingen van het PPLG. GS hopen tijdens de technische 
briefing van 12 februari veel meer duidelijkheid te kunnen geven over de planning. De 

900 aanbevelingen die worden overgenomen van het Rijk worden verder duidelijk in het concept-
PPLG. 
 
De heer Mülder (D66) informeert naar de recreatiescans, die ten grondslag moeten liggen aan het 
PPLG. Gedeputeerde Beemsterboer zal dit moeten navragen.  

905 De voorzitter inventariseert of er behoefte is voor een tweede termijn. 
 
Statenlid Van Wijnen (GL) merkt op dat GL niet a priori tegen emissiemaatregelen is op stalniveau. 
Het zijn echter wel kwetsbare maatregelen die de afgelopen jaren zijn ontkracht. GL is benieuwd 
naar de koploperprojecten waar de gedeputeerde over sprak en of hier een balans inzit als het 

910 gaat om soorten projecten. Daarnaast wil GL weten wat de bijdrage is van de provincie aan 
juridische borging van koploperprojecten.  
 
De heer Van der Mark (BBB) informeert naar managementmaatregelen op het boerenerf. 
 

915 De heer Mülder (D66) merkt op dat recreatiemogelijkheden blijkbaar niet gefinancierd mogen 
worden met PPLG-gelden. Het is de vraag hoe dit dan wel gefinancierd wordt, want het 
startdocument laat zien dat er wel aandacht is voor recreatiemogelijkheden. Daarnaast is er 
onvoldoende in de begroting opgenomen over de recreatiescans.  
 

920 De heer Stam (PvdA) merkt op dat er randvoorwaarden gesteld dienen te worden aan de 
scenario's omtrent onduidelijke financiering en de gebiedsprocessen. Verder neemt de PvdA geen 
genoegen met een beperkt lijstje van projecten dat stilligt als gevolg van de stikstofproblematiek. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer bevestigt dat de recreatiescans zijn opgenomen in de aanpak van de 

925 PPLG. Het klopt dat hier geen budget voor is, desalniettemin zijn GS voornemens om de scans uit 
te voeren en om te kijken of er elders budget kan worden gevonden. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer erkent dat emissiemaatregelen op stalniveau inderdaad kwetsbaar 
zijn. Daarentegen zijn er ook positieve signalen op dit onderwerp, en daarom dient te worden 

930 onderzocht hoe de emissiemaatregelen op stalniveau, en later op nationaal en internationaal 
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niveau, effectief kunnen zijn. Verder zit er balans in de koploperprojecten. Hij verwijst naar 
pagina 77, waarop de lijst met maatregelen staat weergegeven. Een deel van deze maatregelen 
horen bij de koploperprojecten. Er zit balans tussen emissiemaatregelen en in 
veenweidegebieden. De Staten ontvangen de lijst met koploperprojecten op een nader moment, 

935 die eerder is opgenomen in de tekst van de aanvraag. GS komen met een schriftelijke reactie over 
wanneer de Staten de koploperprojectenlijst en de maatregelenlijst ontvangen. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer bevestigt dat GS ook hebben gedacht aan managementmaatregelen 
op het boerenerf.  

940  
Gedeputeerde Beemsterboer legt uit dat GS op de deadline van het ministerie, in september 
2024, de conceptversie van de definitieve PPLG willen sturen. Deze ligt dan ook voor ter 
vaststelling in Provinciale Staten. De gewijzigde versie gaat uiteindelijk naar het Rijk. 
 

945 Gedeputeerde Beemsterboer reageert op de PvdA en legt uit dat de ambtenaren van de afdeling 
Woning in zicht hebben welke (grotere) projecten er bij gemeenten stilliggen en hoelang. Het 
grootste gedeelte van alle projecten in dus goed in beeld bij de organisatie. 
 
Gedeputeerde Beemsterboer zegt tevens toe dat de Staten een overzicht ontvangen van de 

950 bijdragen van de provincie per innovatieproject. 
 
B-agenda Natuur, Landschap, Water en Bodem (gedeputeerde Kocken) 
4.a Natuur: Agenderingsverzoek C naar B Vaststelling vier Natura 2000 
beheerplannen Laag-Holland (B-agenda Commissie Landelijk Gebied 23-11-2023) 

955 Statenlid Haas (PvdD) merkt op dat in de betreffende beheerplannen, die voor een periode van 
zes jaar zijn vastgesteld, de natuurdoelanalyses verwerkt moeten zijn. De slechte kwaliteit van de 
NDA's wordt bevestigd door de Ecologische Autoriteit, die een keurig lijstje aflevert van 
maatregelen die doorgevoerd zouden kunnen worden. GS besluit om dit door te schuiven naar 
PPLG. Het lijkt de PvdD duidelijk dat de natuur in een staat verkeerd dat de provincie zich 

960 beperkte daadkracht niet kan veroorloven.  
• Waarom zijn de adviezen van de Ecologische Autoriteit niet direct verwerkt in de NDA's en 

niet doorgevoerd in de beheerplannen?  
• Wil GS de recent vastgesteld beheerplannen zo snel mogelijk herzien en de adviezen 

opvolgen? 
965 • Is GS bereid om de recreatieve mogelijkheden te beperken ten behoeve van natuur? 

• Kunnen er mogelijk alternatieven voor worden gevonden?  
• Zouden er beleidsregels opgesteld kunnen worden voor de recreatieve omgang in Natura 

2000-gebieden? 
 

970 De heer Van Tiggelen (PVV) stelt dat de PVV zowel een probleem heeft met de beheerplannen van 
GS als met het voorstel van de PvdD. Dit is allemaal gebaseerd op de hardnekkige misstanden 



Pagina 25 

 

 25 

inzake stikstof. Hij wijdt uit over de drie soorten mensen van Leonardo da Vinci. Bij sommige 
mensen komt de boodschap gewoon niet over. Een probleem dat niet bestaat, kun je niet 
oplossen.  

975  
De heer Dijksen (SP) kan het niet omvatten dat de bevoegdheid tot het vaststellen van de 
beheerplannen ligt bij GS. Een stuk ter kennisname vanuit GS is ruim ondermaats en de SP is het 
niet eens met de inhoud. Het lijkt bovendien makkelijk om onder de Wet natuurbescherming uit 
te komen. Bovendien is het bizar dat niet de eigenaar van de grond moet handhaven, maar de 

980 omgevingsdienst. Zonder handhaving hebben wetten en regels geen zin. De natuur mag niet ten 
onder gaan aan de recreatiezucht van de mensheid. 
 
Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) verneemt graag van de gedeputeerde wat de plannen zijn 
omtrent de uitbreiding van recreatie. Wordt er goed gekeken naar de verstorende effecten? 

985  
De heer Van der Mark (BBB) gaat mee in de door GS voorgestelde aanpak. BBB is van mening dat 
dingen integraal moeten worden aangepakt: via het PPLG. 
 
Natuur gaat Statenlid Van Wijnen (GL) aan het hart en hoort volgens GL onlosmakelijk bij Noord-

990 Holland. Natuur is een essentieel onderdeel van samenleving. De reden dat de PPLG is ingericht, 
is dat het slecht gaat met de natuur. 
 
De heer Mülder bedankt de PvdD voor de agendering van dit onderwerp en sluit zich aan bij de 
vragen van de ChristenUnie. 

995  
Gedeputeerde Kocken start haar beantwoording met de opmerking dat er geen sprake is van het 
vooruitschuiven. De beheerplannen zijn zodanig opgesteld dat het mogelijk is om in de 
uitvoering de adviezen van de Ecologische Autoriteit of andere onderbouwde inzichten direct mee 
te nemen. Los van de beheerplannen moet voor de activiteiten een aparte onderbouwing worden 

1000 geleverd voordat er toestemming kan komen.  
 
In reactie op de PvdD reageert Gedeputeerde Kocken dat de conclusies uit de NDA's voor een 
groot deel zijn gebaseerd op de conclusies uit de evaluaties van de Natura 2000-beheerplan. De 
EW onderschrijft de conclusies van de provincie over het al dan niet behalen van de 

1005 instandhoudingsdoelstellingen. De EW heeft voor alle Natura 2000-gebieden aangegeven welke 
maatregelen er in ieder geval genomen moeten worden. Het verlagen van de stikstofneerslag 
wordt via het PPLG-spoor opgepakt.  
 
De aanvraag voor een evenement moet altijd getoetst worden aan de eisen uit de Wet 

1010 natuurbescherming. Als hieraan wordt voldaan, moet een vergunning worden afgegeven. De 
adviezen van de EA komen druppelsgewijs binnen bij GS, en dit wordt steeds in fragmenten 
geleverd. Beheerplannen kunnen voortdurend worden aangepast. 
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De SP vroeg of de bevoegdheid van GS niet een bevoegdheid van PS zou moeten zijn. 

1015 Gedeputeerde Kocken stelt dat dit landelijk beleid is. De natuurbeheerplannen zijn een GS-
bevoegdheid omdat dit is vastgelegd in de Wet natuurbeheer, een rijkswet.  
 
Gedeputeerde Kocken reageert op de vragen van de ChristenUnie en legt uit dat GS zelf geen 
plannen maakt om recreatie uit te breiden. Dit ligt bij initiatiefnemers. Als de onderbouwing 

1020 deugt en de ruimte is er, dan kan de vergunning verleend worden. 
 
De voorzitter concludeert dat het onderwerp voldoende is besproken. Hij bedankt iedereen voor 
zijn of haar inbreng. 
 

1025 4.b Water: Afdoening motie 2023-47 rechten Waddenzee (B-agenda commissie Landelijk 
Gebied 23-11-2023) 
De heer Mantel (JA21) kan instemmen met de motie. Het is echter wel bijzonder de naam van de 
heer Mantel terug te lezen in het voorstel met daarachter "wordt nog gevraagd." 
 

1030 De heer Mülder (D66) kan tevens instemmen met de motie. 
 
De heer Stulemeijer (50PLUS) denkt dat de motie in orde is en kan worden aangenomen. De 
Waddenzee is juridisch aan alle kanten ingekaderd en zeer goed beschermd. 
 

1035 4.c Water: Afdoening motie 2023-49 impuls Waddengebied (B-agenda commissie 
Landelijk Gebied 23-11-2023) 
Bijgaande brief met afdoeningsvoorstel kan de commissie met elkaar en gedeputeerde 
bespreken. De commissie Landelijk Gebied wordt gevraagd of motie 49-2023 als afgedaan kan 
worden beschouwd. 

1040  
Statenlid Haas (PvdD) kan niet instemmen met de motie. In de jaarplannen kan niet worden 
teruggevonden hoe de verhoudingen in de subsidieverstrekking liggen en in hoeverre dit 
ondersteunend is aan het beleid.  
 

1045 Gedeputeerde Kocken antwoordt dat de Staten het jaarverslag ontvangen, waardoor inzichtelijk 
wordt gemaakt hoe de middelen worden besteed en of dit in lijn is met de doelstellingen.  
 
De voorzitter constateert dat de motie daarmee is afgedaan. 
 

1050 4.d Water: Afdoening motie 267-2022 Inzicht in effectieve instrumenten 
waterkwaliteit (B-agenda commissie Landelijk Gebied 23-11-2023) 
Toelichting: Provinciale Staten hebben een motie vastgesteld waarin wordt verzocht te verkennen 
welke instrumenten uit het overzicht ‘Mogelijke aanvullende maatregelen KRW’ het meest 
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effectief, nuttig en toepasbaar zijn om de waterkwaliteit- en kwantiteit in Noord-Holland te 
1055 verbeteren (M267-2022). 

 
Statenlid Kostic (PvdD) merkt op dat het slecht gaat met de waterkwaliteit en dat de KRW-doelen 
waarschijnlijk wederom niet worden gehaald. De motie vraagt om te kijken naar de meest 
effectieve aanvullende maatregelen. De stukken die zijn toegevoegd, maken dit niet meteen 

1060 inzichtelijk. De PvdD wenst een extra technische KRW-sessie te agenderen met ambtelijke 
ondersteuning, om dit onderzoeken wat de gewenste maatregelen vanuit de provincie zijn. Bij 
steun voor dit verzoek kan PvdD de motie als afgedaan beschouwen. 
 
Statenlid Bwefar (GL) steunt het voorstel van de PvdD. Daarnaast zijn er drie categorieën 

1065 genoemd met mogelijke aanvullende maatregelen genoemd. GL vraagt aan GS om inzicht te 
geven in wanneer de verschillende maatregelen of instrumenten worden ingezet.  
 
De heer Mülder (D66) beschouwt de motie als afgedaan en schaart zich achter het verzoek van 
GL. 

1070  
De heer Stulemeijer (50PLUS) beschouwt de motie als afgedaan en schaart zich niet achter het 
verzoek van GL. 
 
Gedeputeerde Kocken vindt het een logisch voorstel. Er liggen voor de provincie immers grote 

1075 uitdagingen omtrent de KRW. De technische sessie kan wat GS betreft worden gepland. Daarbij 
kan ook het inzicht worden verleend in de inzet van de verschillende maatregelen. 
 
De voorzitter constateert dat de motie is afgedaan. 
 

1080 5 Rondvraag gedeputeerde Kocken 
Van de rondvraag wordt geen gebruikgemaakt. 
 
6 sluiting 
De voorzitter dankt de aanwezigen en sluit, niets meer aan de orde zijnde, de vergadering om 

1085 21.54 uur. 
 
 
Sluiting om 21.54 uur.  
 

1090  
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